
 

        Vážený pane děkane, 

                                              je mi ctí, že jsem byl požádán o posudek, hodnotící  vědeckou, odbornou a 

pedagogickou činnost doc. Ing. Markéty Arltové, PhD., v rámci jejího jmenovacího řízení. 

S doc. Markétou Arltovou jsem se potkal před mnoha lety na jednom z nejvýznamnějších 

celosvětových kongresů, na COMPSTATu. Ten je pořádán jednou za dva roky vrcholovou organizaci 

statistiků v oblasti výpočetní statistiky International Association for Statistical Computing a už přijetí 

referátu na tomto kongresu je prestižní záležitostí. Fakultu na které vystudovala, kde získala doktorát 

a dlouhá léta působila, Fakultu informatiky a statistiky  Vysoké školy ekonomické,  znám od poloviny 

sedmdesátých  let minulého století, kromě jiného z vystupování jejich pracovníků na konferencích, 

zejména ROBUSTech pořádaných prof. Janou Jurečkovou a prof. Jaromírem Antochem.  S potěšením 

jsem po sametové revoluci sledoval jak úroveň většiny fakult Vysoké školy ekonomické stoupá a její 

absolventi začínají přebírat zodpovědnost za českou ekonomiku. Ačkoliv ekonomie jakožto 

společenská věda utrpěla díky působení předlistopadového režimu těžké šrámy, ta pracoviště, která 

byla orientována na matematické metody v ekonomii se z nich dokázala rychle vykřesat. Dovoluji si 

to připomenout zejména proto, že když na Fakultě informatiky a statistiky Markéta Arltová 

promovala, nebylo sice dlouho po sametové revoluci, nicmeně úroveň fakulty byla po matematické 

stránce vysoká a ekonomická výuka již doznala hluboké změny. Vědecká dráha paní docentky byla 

tedy nastartována na dobrém pracovišti. A Markéta Arltová toho náležitě využila v rozvoji osobnosti 

pracovníka, který má možnost v kultivovaném protředí dnes a denně těžit z diskuzí s kolegy při řadě 

činností na fakultě. Na Fakultě informatiky a statistiky strávila doc. Arltová více jak 20 let a odvedla 

zde excelentní práci. Zmiňuji toto období její profesní kariery proto, že vím (ze setkávání se skupinou 

statistiků a demografů z FIS na různých konferencích a ze schůzí VR FIS VŠE), že Markéta Arltová se 

zde aktivně účastnila i výzkumu z oblasti demografie, zejména analýzám finančních prostředků 

vynakládaných na zdravotní péči v souvislosti se stárnutím populace. Takový přesah do dalšího 

vědního oboru člověka nesmírně obohacuje – sám jsem takový přechod ze skupiny matematiků 

z ÚTIA ČSAV mezi společenskovědní badatele na FSV UK zažil a bylo to naprosto úžasné. Markéta 

Arltová pak přešla v roce 2019 na Fakulta financí a účetnictví VŠE a tím se její obzory a nadhled nad 

ekonomickou, ale patrně i obecně společenskovědní problematikou ještě rozšířil. Současně měla to 

štěstí, že svoji hlavní badatelskou orientaci – časové řady – mohla nadále pěstovat i zde a naopak je 

obohatit o jejich nové modifikace v oblasti finančních analýz, které se objevily v posledních letech. 

Pedagogicko-vědecký titul vysokoškolského profesora, jak ostatně název napovídá, je udělován 

zejména za rozsáhlou a kvalitní pedagogickou a vědeckou práci. Obě tyto oblasti jsou v odborném 

curriculu Markéty Arltové bohatě zastoupeny. V oblasti pedagogické to dokládá řada titulů 

vysokoškolských učebnic a vyučovaných předmětů, z nichž některé uchazečka garantuje a některé 

sama zaváděla. Chci zmínit zejména dvě knižní publikace - Ekonomické časové řady a Finanční časové 

řady, které napsal spolu s prof. Josefem Arltem. Ne že bych je podrobně četl, ale prošel jsem některé 

kapitoly a dovolím si tvrdit, že jsou napsány nejen přehledně a čtivě, ale také na vysoké odborné 

úrovni. Vzhledem k tomu, že však uplynula poměrně dlouhá doba od jejich vydání, bylo by patrně 

velmi užitečné pomýšlet na jejich reedici, po doplnění o poznatky, které se mezitím ve vědecké 

produkci objevily. Soudě dle položek v seznamu publikací paní docentky, které pokrývají i velice 

nedávno studované problémy a nově navržené metody zpracování časových řad, by to jistě nebyl 



velký problém. Navíc by to umožnilo převést tyto knihy do angličtiny a tak respektovat stále sílící 

trend na všech předních univerzitách (a to i v České republice a v ekonomii zejména) totiž výuku 

v angličtině. Kromě toho je zde rozsáhlá individuální péče o studenty ve formě vedení bakalářských, 

magisterských a disertačních prací. Jedná se o více jak 60 kvalifikačních prací (bakalářských, 

diplomových a disertačních), z nichž některé byly oceněny jako mimořádné různými ekonomicky či 

demograficky orientovanými institucemi.  Doc. Markéta Arltová garantuje (či garantovala) 9 

studijních předmětů a mnohé z nich nejen iniciovala, ale i průběžně modifikovala dle potřeby jak 

podle orientace studentů tak podle poznatkové rozvoje daného tématu. 

V oblasti vědecké činnost je to pak dlouhý seznam publikovaných prací, z nichž 28 vyšlo v 

impaktovaných časopisech, dalších 14 v časopisech zařazených v databázi Scopus a konečně pak 19 v 

recenzovaných časopisech. Kromě toho je třeba ocenit mimořádně dlouhou řadu příspěvků na 

mezinárodních konferencích (byť zde opět zařazení do mezinárodní databaze konferencí neodpovídá 

prestiži a už vůbec né kvalitě zejména monotématických konferencí či workshopů, viz výše zmíněný 

COMPSTAT). U některých těchto konferencí je prestižní záležitostí dostat se mezi ústně sdělované 

příspěvky, neboť jejich počet bývá úmyslně omezen a velká část účastníků má možnost vystavit své 

výsledky jen jako postery. Kromě toho v seznamu vědecké činnosti nechybí ani vedení či podílení se 

na plnění řady vědeckých projektů, včetně těch podporovaných Grantovu agenturou České republiky. 

I tento seznam je dlouhý, ale co je důležitější řešené problémy měly nejen teoretické výstupy, ale 

docela rozsáhlý dopad do aplikací včetně správy věcí veřejných. A to zde nemůžeme nahlédnout 

vědecké podněty, kterými paní docentka nepochybně podporovala své studenty, zejména jejich 

badatelskou činnost v době psaní disertací (a patrně realizování grantů určených pro doktorandy). 

O kvalitě výstupů v badatelské činnosti a potažmo publikací však svědčí nejen úroveň časopisů, ale 

také to, že řada z publikací uchazečky se umístila v soutěžích vědeckých prací na předních místech.  

Uctyhodný je i počet ohlasů na výsledky uchazečky (přes 450). To je nepochybně jeden z klíčových 

ukazatelů kvality a podnětnosti práce badatele. 

K vědecké práci patří však také - byť je to občas podceňováno - organizačně servisní působení v 

redakčních či vědeckých radách, v organizačních výborech konferencí atd. I tato složka práce 

vysokoškolského pedagoga je v práci Markéty Arltové bohatě zastoupena. Toho je třeba si velmi 

vážit, neboť někteří naši kolegové dávají ostentativně najevo, že taková činnost není hodna jejich 

geniality. Protože jsem se (jak jsem už zmínil výše) se občas potkával na konferencích se skupinkou 

lidí z VŠE, vím, že Markéta je tmelící osobnosti takové skupinky. Toto společné „bytí“, které je na 

západních universitách pěstováno daleko cílevědoměji než v naší vlasti, je - dle mého názoru – 

důležitou složkou akademického života, podporující zodpovědnost nejen za sebe sama, ale i 

kolegialitu k ostatním a vzájemnou ochotu spolupráce, která ve svých důsledcích vede ke zvyšování 

úrovně a kvality všech stránek universitního života. 

Vzhledem k mému dlouholetému posuzování návrhů na akreditace pro Akreditační komisi a nyní pro 

Akreditační úřad, mohu naprosto zodpovědně konstatovat, že v kontextu českých vysokých škol 

orientovaných na ekonomii je Markéta Arltová vysoko nad průměrem českého profesora - pedagoga 

a badatele. To je samozřejmě u každého člověka dáno i pracovištěm, na kterém působí a jehož 

úroveň zase naopak sám podporuje. Dovoluji si tedy tvrdit, že Markéta Arltová je signifikantním 

přínosem nejen pro Fakultu financí a účetnictví, ale potažmo pro celou Vysokou školu ekonomickou, 

její úroveň i prestiž. 



 

Vzhledem k tomu, že působení vysokoškolského pedagoga má hluboký a velice dlouhodobý dopad na 

studenty, měli by být učitelé komplexními osobnostmi nejen po stránce pedagogické a vědecké, ale i 

obecně lidské. Student často získává od svého pedagoga daleko více z toho, jak je mu problematika 

oboru vykládána a jak k němu kantor přistupuje, než z toho, jaké jsou kontrétní sdělované informace. 

Ostatně už Jan Ámos Komenský napsal, že vyučovat se dá slovy, ale vychovávat jen příkladem. 

Nemám nejmenší pochybnosti, že Markéta Arltová je i v tomto směru na mimořádně vysoké úrovni. 

Dovolte mi tedy na závěr doporučit VR FFÚ VŠE Markétu Arltovou jako mimořádně vhodnou 

kandidátku ke jmenováním profesorem. 

 

V úctě                                                                                                           

Praha, 20. dubna 2023 

 

 

 

 

 

 

 


